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Vexdirectora del centre 
amb 64 padrins morts a 
Tremp c~lpa les monges 

Demanen als 
musulmans 
un oratori 
normatiu 
Representants veïnals de 
Cappont van instar ahir 
als musulmans a com
plir de forma "exhausti
va" amb les normatives 
d'aforament i mobilitat 
en el nou oratori. _P.9 

Diu que tot funcionava bé a la r~sidència quan ella hi era, acusa 
les rel igioses de la gestió del brot i s~sté que hi _havia E Pis . 111 

LLUIR DENTS RECTES I PERFECTES 

ERC i l'edil 
d'Orriols, a 
prop a Ribera 
d'Ondara 
Els edils republicans tan
tegen una moció de cen
sura amb Aliança Cata
lana i ERC nega el pacte 
però avisa-que si hi fos hi 

· haurà expulsions. _P.17 

A Lleida es va 
trasplantar el 
2023un 9,7% 
més d'òrgans 
Es van dur a terme 79 
intervencions per les 72 
que es van fer ~I 2022. 
Tot i això, el nombre de 
donants d'òrgans es va 
reduir de 15 a 12. _P.ll 

WWN. ilerdent. com 
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A - Descarrega't l'estudi gratu\'t d'ortodòncia INVISALIGNGD amb escanelg 3D I simulació digital. [!] ~- . 
-i"" Et prepararem el teu pla de tractament personalitzat, amb pressupost tancat! Primera visita I finançament gratu~ts 
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MORTS PER LA COVID-19 

Vexdirectora de la residència de 
Tremp s'espolsa responsabilitats 
Diu que mentre hi era la gestionava .. correctament", sosté que 
hi havia E Pis i culpa del brot les monges que atenien els padrins 

ACN 
Tremp 

L'exdirectora de la resi
dència Fiella de Tremp, 
on l'any 2020 van morir 
64 dels 142 residents, va 
declarar ahir al jutjat de 
Tremp que mentre ella va 
estar treballant, fins que 
va agafar la baixa el 27 de 
novembre, tot funcionava 
"correctament" i va cul
par les monges que ate
nien els usuaris del brot 
de Covid-19 que va afec
tar el centre. L'advocat de 
l'acusació particular, Xa
vier Prats, va explicar un 
cop acabada la vista que 
l'antiga responsable de la 
residència va defensar al 
jutjat que les acusacions 
de les treballadores són 
"totalment falses i infunda
des" i que "tothom conei
xia el pla de contingència" 
i disposava d'EPis. L'ex
directora va declarar. per 
la causa per un suposat 

delicte contra la seguretat 
dels treballadors. 

La llavors responsable 
de la residència va contes
tar només a les preguntes 
que li va formular el jutge i 
la defensa. Segons Prats, 
va negar tenir là culpa del 
brot succeït i va dir que 
mentre va estar al capda
vant del centre "tot fun
cionava correctament" i 
que "totes les acusacions 
són totalment falses i in
fundades". Entre altres, va 
defensar davant el jutge 
que al centre hi havia una 
borsa de treball que fun
cionava i que el personal 
coneixia el pla de contin
gència. També va declarar 
que s'amaven els pacients 
positius de Covid-19 i que 

• Van morir 64 dels 142 
residents del centre 
geriàtric de Tremp 

LES CLAUS 

El primer contagi, 
el19 de novembre 
Dijous 19 de novembre del 
2021 es detecta el primer 
contagi. El dia 22 ja hi ha
via 49 interns positius i set 
treballadors infectats. 

Salut anuncia que 
intervê la residència 
A casa del brot detectat, ja 
descontrolat gairebé, Salut 
anuncia el 20 de novembre 
la intervenció del geriàtric. 

hi havia EPis per a tothom. 
L'exdirectora va donar 

una versió exculpatòria, 
que va justificar al·legant 
que ella té una formació 

• Considera "totalment 
falses" les acusacions 
fetes per la plantilla 

Resposta dels titulars 
del centre de Tremp 
La Fundació Fiella va dir 
poc després que abans de 
la intervenció de Salut una 
ONG ja donava ordres a la 
residència. 

Dos causes judicials 
obertes actualment · 
Una per la mort de 64 resi
dents i una altra pel supo
sat delicte contra la segu
retat dels treballadors. 

d'educadora social i que, 
per tant, no tenia coneixe
ments de medicina ni d'in
fermeria. En canvi, va atri
buir la culpa de la situació 

• Les treballadores van 
expressar que durant 
el brot hi havia "caos" 

FOTOS_ 
A. B. (ACN) 

L'exdirectora, al 
centre, entrant als 

jutjats de Tremp 

que es va viure dins del 
centre a les monges que 
cuidaven els usuaris. 

La versió que va donar 
l'exdirectora del centre 
contradiu totalment la que 
van declarar les treballa
dores de la residència el 
2022, que afirma'{en que 
durant el brot hi havia 
"caos" i gent demanant 
ajuda al passadís. Van . 
confirmar que ningú conei
xia el pla de contingència, 
que no tenien EPis i que 
només disposaven d'una 
mascareta a la setmana. 

L'exdirectora del centre 
va declarar per primer cop 
davant la justícia per una 
de les dues causes que, 
juntament amb l'exrespon
sable d'Higiene Sanitària, 
té obertes per la mort per 
Covid-19 de 64 residents 
durant la pandèmia. Va 
declarar per la causa que 
investiga un suposat de
licte contra la seguretat 
dels treballadors. L'altre 
pendent és per un delic
te d'homicidi imprudent 
i tracte degradant per la 
mort dels ancians. 

Per la seva banda, la lla
vors responsable d'Higie
ne Sanitària també estava 
citada a declarar al jutjat 
de Tremp. Cal indicar que 
la dona, que es troba ac
tualment internada en una 
residència per a monges 
de Guipúscoa, va declarar 
per videotrucada i es va 
acollir al dret de no fer-ho. 
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OPINIÓ 

• EDI1'0RIAL 

S'ha d'aclarir el que va passar a Tremp 
El que va passar durant la pandèmia a la Re
sidència Fiella de Tremp va ser molt greu, més 
enllà de les circumstàncies que van afectar amb 
major o menor mesura totes les residències que 
es van veure colpejades per un coronavirus. Hi 
van morir 64 dels 142 padrins i padrines que hi 
estaven interns i des dels primers moments es 
va denunciar que la situació havia quedat to
talment descontrolada. A conseqüència de tot 
plegat es van obrir dos causes judicials. L'una 
relacionada amb la mort dels interns. L'altra, 
contra un suposat delicte contra els drets dels 
treballadors. I ahir l'exdirectora de la residència i 

• ERMENGOPOLYS 

NO., AL8ERTO., 
AIXI NO!!! 

• • 

Numa 

l'exresponsable higiènica dental van declarar al 
jutjat per aquesta segona causa. La qui va ser 
responsable del centre va negar les afirmaci
ons dels treballadors, que denunciaven caos i 
falta d'equips de protecció. És més, pel que va 
transcendir després de la declaració, l'exdirec
tora de la residència va dir que fins que ella es
tava al capdavant (va agafar la baixa per Covid 
quan van començar a proliferar les infeccions) 
tot anava bé i va culpar les monges que cuida
ven els usuaris de tot el que va passar després. 
D'altra banda, la monja responsable de l'àrea 
higiènica-dental, que va fer ús de la videocon-

.. 

.. 
• .. 

ferència per motius personals, es va acollir al 
seu dret a no declarar. A partir d'ara correspon 
a la justícia clarificar què va passar en aquesta 
residència de Tremp i depurar responsabilitats, 
amb la qual cosa no es poden treure conclusi
ons precipitades. Ara bé. El que és evident és 
que moltes coses van fallar aquells dies a la re
sidència Fiella. Els treballadors expliquen que hi 
havia padrins demanant ajuda pels passadissos 
i aquest diari, com va publicar ~12 de gener del 
2021, va recollir frases com aquesta: "Durant la 
primera setmana la situació de la residència era 
com estar en una pel·lícula de terror". 

el més ' 7ist a 
lamanyana.cat 

El Finques Prats Llei
da cau a Alcoi amb es
càndol arbitral 
Els arbitres Sergi Ma
yor i David Pedrola van 
regalar un transcen
dent gol a l'Alcoi que 
va permetre als valen
cians guanyar per la 
mínima (4-3) . 

Detingut per circular 
en sentit contrari, be
gut i drogat. per I'A-2 
Els Mossos d'Esqua
dra van detenir la ma
tinada de diumenge un 
conductor begut i dro
gat que va circular més 
de trenta quilòmetres 
en direcció contrària . 

Em resistia a tornar a escriure sobre l'impacte que 
ha causat sobre mi La sociedad de la nieve. Alguns 
compartiu amb mi aquesta impressió de meravella i 
altres trobeu que és un tema molt tocat i que la pe
l·lícula aporta poc o res. Al final he decidit escriure 
de nou no sobre el film sinó sobre el personatge de 
Numa. Perquè vull parlar d'ell i l'amistat. Per a mi és 
un encert i un enfocament novedós de Bayona que 
expliqui la història un dels seus protagonistes i que 
a més sigui un dels que no va sobreviure. La figura 
de Numa Turcatti va més enllà de la ficció perquè va 
existir i era tal i com se'ns descriu i tal com han co-

rroborat els supervivents. És a dir, algú que va donar 
la vida pels seus amics. Algú que va oblidar-se d'ell 
mateix en benefici del grup. Quants de nosaltres es
taríem disposats a donar la vida per un amic? Fins 
on arriba el nostre concepte d'amistat? L'amistat és 
possiblement la més perfecta de les relacions huma
nes, però també la més difícil i rara, perquè encara 
que no requereix freqüència, sí requereix· una lleialtat 
incondicional al llarg del temps. És molt difícil t robar 
una persona per qui donar la vida o una que donaria 
la vida per tu. Potser no cal, però si la trobes, no la 
deixis marxar. 

Dos detlnpts per 
traficar amb dropes a 
Mollerussa 
Els van enxampar en 
un pub amb 22 embol
calls de cocaïna. 
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El tren de la Pobla duplica els 
usuaris en els últims quatre anys 
L'índex de satisfacció 
dels viatgers de la línia 
se situa en els 82 punts 
REDACCIÓ 
Ue1da 

La línia Lleida-La Pobla 
ha tancat el 2023 batent 
un nou rècord de viatges, 
amb un increment notable 
respecte el 2022 (33,9%), 
tot superant la xifra de 
370.000 validacions, se
gons dades que va donar 
a conèixer ahir Ferrocarrils 
de la Generalitat de Ca
talunya (FGC). Segons la 
companyia, aquest aug
ment s'explica per les mi
llores en el servei estrena
des l'abril passat a la línia, 
que van incorporar un cin
què tren diari amb sortida 
i arribada a la Pobla, així 
com la millora de les con
nexions dels trens d'FGC 
amb els trens d'alta velo
citat. 

Una altra dada a desta
car és que la demanda ha 
augmentat un 48% res
pecte l'any 2019, abans de 
la pandèmia del Covld-19, 
un símptoma que mostra 
la bona salut de la línia 
que connecta Lleida amb 
la Pobla. D'altra banda, 

Un usuari pujant al tren 
a l'estació de la Pobla 

de Segur, al Pallars 
Jussà 

JO_ 
ACN 

El nombre de viatges 
s'ha incrementat un 
34% respecte el 2022 

l'índex de satisfacció dels 
usuaris de la línia també 
ha assolit el màxim històric 
i se situa en els 82 punts. 
Aquest indicador es mesu
ra mitjançant unes 1.1 00 
enquestes directes als 
viatgers d'acord amb 27 
valors. Entre els aspectes 
més ben valorats hi ha la 
puntualitat, l'accessibilitat, 
la senyalització, la neteja i 
la sensació de seguretat. 

En aquest sentit, l'ín
dex de puntualitat també 
ha crescut en relació amb 
l'any passat i se situa en el 
99,4%. Aquest considera 

El Govern diu que l'Estat no 
protegeix el catal~ i l'aranès 
El comitè d'experts del 
Consell d'Europa va visi
tar ahir Catalunya per va
lorar la situació del català 
i l'aranès. El Govern els 
va alertar dels "incom
pliments" de l'Estat per 
protegir el català i també 
l'aranès en l'àmbit edu
catiu i judicial. Un dels 

experts del comitè, va ex
plicar als mitjans de co
municació que preveuen 
publicar al juny un infor
me de seguiment sobre 
els compromisos de l'es
tat espanyol per protegir 
la llengua catalana. Els 
experts també es van reu
nir amb la síndica d'Aran. 

el retard d'una circulació a 
partir dels tres minuts. 

L'altre indicador de quali
tat de Ferrocarrils que supe
ra les fites dels darrers anys 
ha estat l'Índex de Control 
de Qualitat, que permet a 
FGC controlar diàriament i 
de manera objectiva el grau 
de compliment del servei 
real respecte al servei pro
gramat. En el cas de la línia 
Lleida-La Pobla, aquest és 
del 99,8%, superior al re
gistrat l'any 2022. 

El president de Ferroca
rrils, Toni Segarra, atribueix 
aquests bons resultats "a la 

Crespin visita 
la Noguera i 
rAJ.t Urgell 
El subdelegat del Govern 
a Lleida, José Crespín, va 
continuar ahir amb lé;i ron
da de visites a municipis 
de la demarcació de Llei
da i va fer parada a Ponts, 
Oliana i Fígols i Alinyà, on 
es va reunir amb els alcal
des dels municipis. 

professionalitat i a l'esforç 
de tot el personal de Ferro
carrils per continuar oferint 
cada dia un servei ferroviari 
competitiu, fiable i de quali
tat" i va dir que gràcies a les 
diferents millores que s'han 
executat "satisfem una de
manda amb una oferta po
tent i competitiva que ens 
permet anar avançant en la 
descarbonització de la mo
bilitat". 

Pel que fa a la demanda 
total, Ferrocarrils va tancar 
l'any 2023 amb gairebé 91 
milions de viatgers a les lí
nies Metropolitanes, cosa 

que suposa un increment 
del 15% respecte a la de
manda de l'any 2022. La 
xifra significa la pràctica 
recuperació de la demanda 
del 2019, l'any abans de la 
irrupció del coronavirus. 

Així, a banda de l'augment 
de la línia de la Pobla, la lí
nia Barcelona-Vallès s'han 
realitzat gairebé 65 milions 
de viatges, un 13,7% més 
que el 2022. A la línia Llo
bregat-Anoia, l'any 2023 ha 
registrat un total de 26 mi
lions de viatges, un 18,4% 
més que el 2022 i un 5% 
més que l'any 2019. 

) O -L te 1.. 11 Crespín durant la reunió que va 
mantenir amb l'arcalde de Ponts, Josep Tàpies 
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